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Hétvége

HARGITAI MIKLÓS

A 
történet látszólag a barlan-
gokról szól – mondjuk, ar-
ról, hogyan szerzi meg az or-
szág összes búvármerülésre 
alkalmas barlangját egy né-
hány főből álló, Fidesz-kö-
zeli csoport a „felfelé igazo-
dó” állami hatóságok és hi-

vatalok aktív közreműködésével –, de szól-
hatna a dohányról, a földről vagy bármi-
lyen más természeti és/vagy gazdasági erő-
forrásról is. A modell mindenütt ugyanaz, 
és láthatóan fent a felszínen, meg lent a víz 
alatt is működik.

Kovács György hivatásos búvármester, 
47 éve főállású búvár.

– Hévízen 1971-ben jelentkeztek az el-
ső problémák a tóval: csökkenni kezdett a 
víz hőmérséklete, amit a bakonyi bauxitbá-
nyászattal és a karsztvízszint süllyedésével 
hoztak összefüggésbe. Én az ár- és belvíz-
védelmi központi szervezetnél voltam bú-
vár-részlegvezető. A búvárcsoport megbí-
zást kapott az okok vizsgálatára A feladat 
az volt, hogy megtaláljuk a meder legmé-
lyebb pontját, és megmérjük a vízhozamot. 
Egy függőleges sziklafal aláhajlása után 38 
méter mélyen törmelékek közül tört fel a 
38,8 fokos melegvíz. 1972. március 16-án 
a forrás megtisztítása közben fedeztük fel a 
hatalmas, gömb alakú barlangot a víz alatt. 
2012-ig az összes víz alatti feltárásban, víz-
hőfokvédelmi és állapotfelmérő munkában 
részt vettem a Műegyetem és a Vituki mun-
katársaival. Mi végeztük a barlanghoz ve-
zető út megtisztítását, mintegy 80 köbmé-
ternyi homokot, iszapot és kőzetet távolí-
tottunk el kézi erővel a forrásbarlangból. 
Odalent tíz hasadékot találtunk, amelyből 
különböző hőfokú és összetételű víz tört 
elő. A feltárás 1990-ig tartott, utána jórészt 
már csak karbantartási, állapot-ellenőrzési 
munkálatokkal foglalkoztunk.

Az Európában egyedülálló meleg vizű 
barlangban a fürdőt kezelő kórház vezeté-
sével 1991-ben búvárbázist hoztunk létre, 
hogy szervezetten, szakmai kísérettel lehes-
sen megismerni a páratlan víz alatti világot. 
A bázis gyorsan ismertté vált, az egész vi-
lágról jöttek ide merülni. A szezon október 
elejétől április végéig tartott: ebben az idő-
szakban az európai nyílt vizek lehűlnek, itt 
viszont állandóan 24-26 fok körül jár a hő-
mérséklet a vízben. A bázishoz az évek so-
rán az illetékes környezetvédelmi hatóság-
tól minden szükséges engedélyt megszerez-
tünk, az uniós előírásoknak és a hazai jog-
szabályoknak megfelelő merülési szabály-
zat készült. Sokáig minden rendben ment, 
ám 2006-ban az akkori egészségügyi kor-
mányzat puccsszerűen, egy óra alatt eltávo-
lította a kórház vezetését, és új első embe-
reket nevezett ki – többek között dr. Nagy 
Rózát, akit utóbb Matolcsy György állam-
titkáraként ismerhetett meg a közvéle-
mény, azt viszont kevesebben tudják, hogy 
Molnár Lajos volt SZDSZ-es egészségügyi 
miniszter sógornője. Az új vezetés a búvár-
bázis papírjait is átnézte, minden különö-
sebb „eredmény” nélkül. A bázisnak jogi-
lag kifogástalan együttműködési megálla-
podása volt a kórházzal, én magam akkor-
ra 24 ezer órát merültem, ebből több ezer 
órát Hévízen. 16 év alatt semmilyen baleset 
vagy rendkívüli esemény nem történt. Ak-
kor viszont kitalálták, hogy természetkáro-
sító a tevékenységünk – miközben a teljes 
főszezon alatt sokkal kevesebb búvár me-
rül (nagyon szigorú kontroll mellett), mint 
ahány fürdővendég naponta megfordul a 
tónál. A hét hónapos szezon alatt nagyjából 
400 búvár érkezik – csak hétvégén van me-
rülés, naponta maximum 8-10 fővel –, mi-
közben egy-egy napon akár 6 ezer fürdőző 
is megmártózik a tóban, itt tehát aligha a 
búvárok veszélyeztetik a környezetet. Min-
denesetre a merüléseket 2007-ben felfüg-
gesztették, új engedélyezési eljárásra köte-
leztek minket. A víz alatti források felügye-
letére viszont továbbra is szükség volt, ezért 
a kórház engedélyt kért a zöldhatóságtól 
negyedévenként egy merülési napra. Én 
lettem a kutatásvezető, a merüléseket min-
dig tíz nappal korábban kellett bejelenteni, 
megadva a pontos időpontot, a kutatási na-
pok számát, a résztvevőket, igazolva a szak-
mai és egészségügyi alkalmasságot. Álta-
lános vizuális felmérés, fotódokumentáció 
készítése, vízmintavétel, a hőmérséklet és 
a kiáramlás mérése a forrásokban – ez volt 
a feladatunk. A barlang legmélyebb pont-
ja 47 méterrel van a felszín alatt, a mun-
ka nagy részét 42 és 47 méter közötti mély-
ségben végeztük, ott már nagyon korláto-
zott a merülési idő. 25-30 percig tart az ösz-
szes mérés elvégzése, ehhez jön még 80-90 
perc a feljövetelre (utóbbi az ún. dekomp-
ressziós idő).

A kiebrudalt barlangászok, illetve barlangi 
búvárok véleményével kapcsolatban sze-
rettük volna megismerni a barlangok mint 
védett természeti értékek felügyeletét 
ellátó Vidékfejlesztési Minisztérium állás-
pontját is. A tárca illetékeseivel folytatott 
háttérbeszélgetéseinken kiderült: a kor-
mányváltás után a VM új vezetése rende-
zetlen állapotokat talált, és számos pa-
naszt arról, hogy „pénzért bárki merül-
het”. Úgy tudjuk, hogy Hosszú Attila való-
ban i� . Orbán Győző közvetítésével került 
kapcsolatba a tárcával, mint tapasztalt 
búvároktató, és mint olyan ember, aki 
„bírja a hazai búvártársadalom bizalmát” 
(erről ugyanakkor búvárkörökből az a pon-
tosítás érkezett, hogy Hosszú felkészült 
és lelkes búvár, ám magát a búvártársa-
dalmat Magyarországon – jogszabályok 
alapján is – csak a Magyar Búvár 
Szakszövetség képviselheti). A miniszté-
rium célja, hogy jogilag is egyértelmű, 
rendezett helyzet alakuljon ki, a különle-
ges turisztikai vonzerővel rendelkező 
barlangok fölött pedig érvényesüljön 
az állami (kormányzati) fennhatóság – 

utóbbi információink szerint nem zárja ki 
magáncégek közreműködését sem. Arról, 
hogy Adamkó Péter sorra nyeri az általa 
elindított pereket (tudomásunk szerint 
hat eljárásban érdekelt, ebből eddig há-
rom zárult le, mindháromban az ő javára 
ítéltek), a tárca nem nyilvánított véle-
ményt, azzal kapcsolatban viszont további 
tájékozódást és tájékoztatást ígértek, 
hogy a Facebookon, illetve nemzetközi bú-
várhonlapokon hozzáférhető beszámolók 
szerint az elvileg már felügyelet alá he-
lyezett barlangokba továbbra is bejutnak 
külföldi, vélhetőleg zsebbe fi zető „élmény-
búvárok” (a nyilvánosan hozzáférhető 
információk szerint jelenleg senkinek 
sincs joga ezért pénzt szedni, nem létezik 
hivatalos tarifa, és a kutatásban részt 
nem vevő külföldiek legálisan be sem 
juthatnának a barlangokba). Hetekkel 
ezelőtt írásban megkerestük kérdéseink-
kel Müllner Lászlót és Hosszú Attilát is – 
egyebek között azt tudakolva, részt vet-
tek-e olyan minisztériumi megbeszélésen, 
ahol i� . Orbán Győző is jelen volt, és 
a parlament által időközben elfogadott új 
barlanghasznosítási szabályozást készí-
tették elő –, de máig nem kaptunk választ 
tőlük.

Pénzért bárki?

Mi már nem já-
runk Hévízre, de 
rendszeresen hí-
vogatnak telefo-
non, mert a szak-
értelmünkre 
meg a tapaszta-
latunkra szükség 
lenne... Helyet-
tünk új emberek 
merülnek idén 
június óta: a fe-
hérvári Hosszú 
Attila, aki ifj. 
Orbán Győző 
barátja..., illetve 
Müllner László, 
akit Simicska 
Lajos közeli rek-
lámos munka-
társaként és 
barátjaként 
emlegetnek.Föld alatti 

rendszerváltás

jártak kalandbúvártúrákra –, illetve Müll-
ner László, akit Simicska Lajos közeli rek-
lámos munkatársaként és barátjaként em-
legetnek.

Nem sokkal azelőtt, hogy Kovács Györ-
gyöt és munkatársait kiszorították Hévíz-
ről, ugyanez a folyamat zajlott le ugyan-
ilyen forgatókönyv szerint, ugyanezekkel 
a hivatali szereplőkkel Budapesten a Mol-
nár János-barlangban.

Adamkó Péter nemzetközi hírű bar-
langkutató, a Magyar Karszt- és Barlang-
kutató Társulat társelnöke és a Barlangi 
Mentőszolgálat országos riasztásvezető-
je, jelentős állami és szakmai kitüntetések 
birtokosa, számos magyarországi és erdé-
lyi barlang felfedezője.

– Én bukkantam rá 1984-ben a Rózsa-
dombon a ma már világhírű József-hegyi-
barlangra, ahol a világ legnagyobb ismert 
hévizes kristályterme van. A Molnár Já-
nos-barlang nem az én felfedezésem – az 
első 500 méterét búvárok tárták fel a 60-
as években –, de Kessler Huberttel, aki 
nemzetközi szinten a legeredményesebb 
barlangkutató volt, 1997-től kutatófúrás-
sal kerestük a további feltételezett járata-
it. 2002-ben Gyurka Zsolt barlangásznak 
sikerült először bejutnia a tavas részbe: ez 
egy hosszú járat, a végén óriási teremmel, 
a teteje „levegős”, de nem lehet belélegez-

ni, mert tele van szén-dioxiddal. 2006-
ban kutatási engedélyt kértünk, hogy a 
korábbi kutatóalagút felől készíthessünk 
egy bejáratot. Az illetékes környezetvédel-
mi felügyelőség egyeztető tárgyalásán ott 
volt Szalay Balázs (az ismert autóverseny-
ző) – kiderült, hogy részben miatta tart-
ják vissza az engedélyt, mivel fürdőszállót 
akar építeni a barlang fölé. Érdekes mó-
don ő minden további nélkül megkap-
ta az engedélyeket a hatóságtól, a papíro-
kat ugyanaz az előadó szignálta, aki a mi 
engedélykérelmünket elutasította. A sza-
bálytalanul kiadott környezetvédelmi en-
gedélyt perben megtámadta a Rózsadom-
bi Kinizsi Barlangkutató és Hegymászó 
Egyesület, tavaly meg is nyertük a pert, a 
barlang létét és hozzáférhetőségét veszé-
lyeztető szálló nem épülhet fel.

Amikor végül kétéves hercehurca nyo-
mán mégis hozzájutottunk a kutatási en-
gedélyhez, a beruházó megfellebbezte, de 
sikertelenül. Ezután két és fél hónap alatt  
a meglévő hosszú táróból egy kisebb já-
ratot sikerült fúrnunk a tavas barlangte-
rembe. 70-80 ember mélyítette a járatot 
esténként-éjszakánként társadalmi mun-
kában, minden ellenszolgáltatás nélkül, 
2008 novemberében jutottunk el végül a 
teremhez.

Mi okleveles geológusokkal, földtani 

szakemberekkel, biológusokkal kutatunk, 
vagyis ki lehet jelenteni, hogy a szakérte-
lem a mi oldalunkon van. A munkatársak-
kal elkészítettük a felszíni, zárható bar-
langbejáratot, a biztonságos lejutást segí-
tő lépcsőt, a villanyvilágítást a saját költ-
ségünkre, rengeteg önkéntes munkával. 
Müllner László, Simicska Lajos munka-
társa már akkoriban is járt oda merülni, 
számunkra ismeretlen magyar és külföl-
di emberekkel. A kormányváltás után az 
új környezetügyi vezetők néhány héttel a 
hivatalba lépésük után bekérettek, és ki-
jelentették, hogy a Molnár János-barlang 
turistabarlang lesz. Mondtam nekik, hogy 
kutatás alatt álló, feltérképezetlen és rész-
ben feltáratlan barlangról van szó, erre 
nem reagáltak, de mi sem foglalkoztunk 
vele különösebben, mert az engedélyeink 
rendben voltak.

2011-ben a felügyelőség közölte, hogy 
a továbbiakban csak tíz búvár kutathat 
a barlangban, tehát a feltárásban addig 
részt vevők nagy részét kitiltották. Köz-
ben Müllnerék továbbra is merültek, és a 
barlangászok Facebook-bejegyzéseiből ar-
ra lehet következtetni, hogy külföldieket is 
levittek magukkal, nyilván nem ingyen – 
ha csak az általunk látottakból indulunk 
ki, akkor is az összes kontinensről voltak 
vendégeik. Őket a felügyelőség sosem há-
borgatta, számunkra viszont egyre kemé-
nyebb feltételeket szabtak.

2011. szeptember 21-én történt egy ha-
láleset, amelyet a sajtó már részletesen 
megírt, a rendőrség is kivizsgált, bűncse-
lekményt nem találtak. Egy – mint utóbb 
kiderült, szívbeteg – sporttárs nem meg-
felelően kiállított orvosi igazolással me-
rült, majd (már nem a barlangban, hanem 
a felszínen) rosszul lett, nem sikerült újra-
éleszteni. A BRFK államigazgatási eljárás 
kere tében vizsgálta az ügyet, még a gyanú-
ja sem merült fel, hogy bárki hibázott vol-
na. A merüléshez használt komputereket 
viszont a zöldhatóság – szerintünk jogta-
lanul – elkobozta. Hosszú Attila egyébként 
már az eset előtt jelezte, hogy úgymond át-
venné a barlangot, mindent elintéz, ne-
künk csak jóvá kellene hagyni.

Közvetlenül a baleset utáni napon a 
környezetvédelmi hatóság elvette a saját 
költségünkön kialakított barlangi bejá-
rat kulcsait, egy hét múlva pedig papírt is 
kaptam róla, hogy a barlangot csak akkor 
látogathatom, ha három nappal előtte a 
nemzeti parktól engedélyt kérek, leadom 
a névsort és a tervezett munkaidőt, a saj-
tónak pedig nem nyilatkozhatok. A búvá-
rokat továbbra sem érintette semmilyen 
korlátozás, sőt: Müllner László kétszemé-
lyes cége (annak ellenére, hogy ő nem ku-
tatásvezető, nem kutató, semmiféle ha-
sonló jellegű vizsgája vagy papírja nincs 
róla, holott a magyar jogszabályok sze-
rint kutatási engedélyt nem kaphat sen-
ki, akinek nincs kutatásvezetői igazolvá-
nya) megbízást kapott „a barlang állapot-
felmérésére”. Ennek az állapotfelmérés-
nek az lett az eredménye, hogy kimutat-
ták: két-három köbméternyi olyan törme-
lék van a víz alatt a mederben, ami miatt 
úgymond mi vagyunk a felelősek – hang-
súlyozom, hogy egy Moszkva tér nagysá-
gú területről van szó, és szakvélemény van 
róla, hogy a törmelék nem idegen anyag, 
hanem barlangi kőzet, semmilyen káro-
sító hatása nincs. Ennek ellenére az en-
gedélyeinket visszavonták, igaz, az emiatt 
indított két per egyikét már megnyertem. 
A Müllnernek kiadott kutatási engedélyt 
azonnal megfellebbeztem – bár többfé-
le nyomásgyakorlással megpróbáltak rá-
venni, hogy ne tegyem –, most ott tartunk, 
hogy a zöldhatóság szerint nem is vagyok 
ügyfél egy olyan eljárásban, amely arról 
szól, hogy bemehetek-e a barlangba, amit 
én ástam ki a kollégáimmal.

Müllner László és Hosszú Attila felszó-
lított minket, hogy minden felszerelésün-
ket szállítsuk el, mert különben konténer-
rel elvitetik. A barlangban csak ők merül-
hetnek, annak ellenére, hogy az engedély-
hez szükséges feltételeknek nem felelnek 
meg. Nyíltan dicsekszenek vele, hogy már 
az ország összes merülésre alkalmas bar-
langját ők használják. A papírokban az 
szerepel, hogy Müllner László a kutatás-
vezető, a helyettese Spanyol József (ő a To-
csik-ügy hatodrendű vádlottjaként lehet 
ismerős az újságolvasóknak), a feladatuk 
a védett Molnár János-barlang dokumen-
tálása. Továbbra is tudunk róla, hogy kül-
földiekkel is merülnek, akiknek még annyi 
közük sincs a kutatáshoz, mint nekik, és a 
nemzeti park nem ellenőrzi őket. A szak-
minisztériumnak pedig változatlanul az az 
álláspontja – legalábbis velünk szemben –, 
hogy a barlang az államé, nem lehet ma-
gánkézben, nem sajátíthatja ki senki.

munkát), illetve hogy a kórház nem küld-
te be időben a jelentéseket a merülésekről 
– másnap bebizonyosodott, hogy ez utóbbi 
nem igaz, minden jelentés rendben célba 
ért. A felügyelőség munkatársait valaki a 
„rajtaütés” közben folyamatosan telefonon 
instruálta a háttérből. Végül azonnali ha-
tállyal felfüggesztették a mi engedélyün-
ket, a névváltozás, illetve az egy-egy napra 
szóló engedély ellenére három napig tartó 
kutatási ciklusok miatt (amiről szintén tu-
dott a hatóság, és nem emelt ellene kifo-
gást). Másnap már az illetékesek asztalán 
volt egy új engedélykérelem egy másik csa-
pattól – miközben elvileg még senki nem 
tudhatott a barlangban történtekről.

Mi már nem járunk Hévízre, de rend-
szeresen hívogatnak telefonon, mert a 
szakértelmünkre meg a tapasztalatunkra 
szükség lenne. Folyamatos az érdeklődés a 
búvárbázis újraindítására, ezért egy újabb 
engedélykérelmet nyújtottunk be, amit 
azzal az indoklással utasítottak el, hogy a 
barlang állami vagyon, aminek bármilyen 
formájú privatizálása megengedhetet-
len. A vízhozam és a hőmérséklet tovább-
ra is csökken, nem tudni, hogy mitől. He-
lyettünk új emberek merülnek idén júni-
us óta (és ők mindig három-három napra 
kapnak engedélyt): a fehérvári Hosszú At-
tila, aki ifj. Orbán Győző barátja – együtt 

Mivel a vizsgálatok rendszeresek voltak, 
egzakt adatunk van róla, hogy 2010-től is-
mét csökken a hévízi tavat tápláló források 
vízhőmérséklete. 2010 elején még mindig 
38,8 fokos volt a kevert víz a barlang alján, 
márciustól viszont tendenciaszerűen egy-
re alacsonyabb a hőfok: 2012 júniusában 
37,1, idén júniusban pedig már csak 36,5 
fokos hőmérsékletet lehetett mérni.

A vizsgálatokról negyedévente küldtük 
a jelentéseket. 2010. június 20-án merülés 
alatt megjelentek a környezetvédelmi ha-
tóság emberei, elkérték a fentiektől a pa-
pírokat, mindenkit kihallgattak, három 
órán keresztül ment a faggatás. Az egyik 
felügyelőségi kolléga intett, hogy egy ki-
csit maradjunk le a többiektől – odasúgta, 
hogy ne lepődjek meg semmin, ez egy le-
játszott  meccs, aminek csak egyféle ered-
ménye lehet. A végén kaptunk egy nagyjá-
ból nyolc oldalas jegyzőkönyvet, a nagy ré-
sze előre meg volt írva. Bár ők is elismer-
ték, hogy a merülésszervezés mintaszerű, 
egyértelmű volt, hogy találniuk kell vala-
mi hibát. Végül abba kötöttek bele, hogy 
az egyik leadott név helyett másvalaki me-
rült (az illetőt, akit pótolni kellett, közben 
baleset érte, és nekem mint merülésveze-
tőnek ilyenkor jogom van olyan kollégát 
kijelölni, aki szintén rendelkezik a szük-
séges igazolásokkal, és el tudja végezni a 

Kovács Györgyöt 

(balra lent) Hévíz-

ről, Adamkó 

 Pétert (piros bar-

langimető-ove-

rallban jobbra 

lent) a Molnár 

János-barlangból 

szorították ki 

a kormányváltás 

után. 

A sokéves feltáró 

munka után meg-

nyílt, hosszú föld 

alatti járaton 

megközelíthető 

budapesti Molnár 

János-barlang 

(nagy képünkön) 

az egész világról 

vonzza a búváro-

kat: nincs még 

egy olyan főváros 

a bolygón, amely-

nek közepén me-

leg vízű barlangi 

tóban lehet me-

rülni. 
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